

Peter Laubach...
15 Jahre Clubcaller - 15 years club caller
Jürgen Zander, Coast Dancers Eckernförde

In case you have fun

then I am satisfied and I have my fun, too, says Peter Laubach in the final circle at the end of a club night at the Coast Dancers in Eckernförde. These days he is looking back on 15 years of calling at the Coast Dancers, Eckernförde. The Coast Dancers practise modern American Square Dance to different music styles: Rock-Pop, Techno, Oldies and Country music. Peter Laubach is next to Bodo von Reth one of the callers who calls out the dance moves and therefore creates the choreography of the dances. Finally, in the singing call, the caller uses the melody of the selected song to announce the dance moves to the dancers by singing them in the rhythm of the song.

The challenge and the skills of a caller include good singing and the selection of lively music as well as the creation of a varying choreography which carries the dancers with the flow and the rhythm of the music.

Peter Laubach has these skills. How does one become interested in calling and how can you become a caller? Already as a child, Peter Laubach liked music and singing. Alongside his membership in the church choir he had the opportunity to cultivate his voice and learn something about harmonies. From the age of 16, Peter Laubach played concert and E-guitar and he even travelled with a two man combo throughout the country, when he was a very young man. He started with Square Dance in 1989, first as a dancer, who had to learn the moves. But just one year later he began his caller training and from 1993

Wenn Ihr Euren Spaß habt.....

dann bin ich zufrieden und habe auch meinen Spaß, sagt Peter Laubach im Abschlusskreis am Ende eines Clubabends der Coast Dancers Eckernförde. In diesen Tagen blickt er auf 15 Jahre Callertätigkeit bei den Coast Dancers Eckernförde zurück. Die Coast Dancers tanzen modernen amerikanischen Square Dance nach verschiedenen Musikstilen: Rock-Pop, Techno, Oldies und Countrymusik. Peter Laubach ist, neben Bodo von Reth, einer der Caller (Ausrufer), der die Tanzfiguren ansagt und somit die Choreografie der Tänze vorgibt. Im Singing Call schließlich nutzt der Caller die Melodie des ausgewählten Liedes um die Tanzfiguren singend im Rhythmus des Musikstückes an die Tänzer zu bringen.

Und die Herausforderung und das Geschick eines Callers liegen darin, gut zu singen, flotte Musik auszusuchen, darauf eine vielseitige Choreographie aufzubauen in der die Tänzer vom Fluss und Rhythmus der Musik getragen werden.

Peter Laubach hat dieses Geschick. Wie kommt man zum Callen und wie wird man Caller? Peter Laubach hatte schon als Kind Freude an der Musik und am Singen. Im Rahmen seiner Mitgliedschaft im Kirchenchor hatte er etwas für die Stimmbildung und Harmonielehre tun können. Peter Laubach spielt seit dem 16. Lebensjahr Konzert- und E-Gitarre und ist auch, als ganz junger Mensch, mit einer 2-Mann-Kapelle durchs Land getingelt. Zum Square Dance ist er erst 1989 gekommen, zunächst als Tänzer, der die Figuren lernen musste. Schon ein Jahr später begann er eine Ausbildung zum Caller und bereits 1993 war er Club-

he was a club caller in Magdeburg. Since 1997 he is a founding member and caller of the Coast Dancers, Eckernförde.

Ordinary people may ask themselves: Where does a caller get the songs, because the music of e.g. Johnny Cash or Status Quo doesn't exist in the form necessary for Square Dance. Special music publishers exist in the US, anyhow, many callers like Peter Laubach rearrange the songs themselves for Square Dance using 7 verses with 16 beats in the four quarter beat. Thereby it is the art of calling to maintain the originality of the song. With the aid of electronic arrangement tools one can - according to Peter Laubach - "glue together all kinds of stuff from existing songs". The Coast Dancers of Eckernförde like this and with this article they all, especially president Hans-Jürg Günther, want to thank their caller. Like they say at the end of each Club night: Thank You.

The Coast Dancers meet for dancing every Wednesday in the sport hall Fischerkoppel at 19:30 hours.

www.coastdancers.de

Transl.: Claudia Burger

caller in Magdeburg. Seit 1997 callt er, auch als Gründungsmitglied, bei den Coast Dancers Eckernförde.

Der Laie fragt sich: Woher bekommt der Caller die Lieder, denn die gecallte Musik z.B. von Johnny Cash oder Status Quo gibt es nicht in der für Square Dance geeigneten Version. In den USA gibt es zwar einen Spezialverlag hierfür, dennoch schreiben viele Caller, so auch Peter Laubach, die Stücke um und arrangieren sie neu für Square Dance, nämlich 7 Strophen à 16 Takte in den vier Viertel Takten. Dabei ist es die Kunst des Callers die Originalität des Ursprungstückes zu erhalten. Mit Hilfe von elektronischen Arrangierwerkzeugen, kann man sich, so Peter Laubach, „aus vorhandenem Liedgut allerhand zusammenpappen“. Den Coast Dancers Eckernförde gefällt es und sie möchten mit diesem Artikel, allen voran ihr President Hans-Jürg Günther, ein Danke Schön ihrem Caller sagen. So wie sie es am Ende eines jeden Clubabends sagen: thank you.

Die Coast Dancers treffen sich jeden Mittwoch in der Sporthalle in der Fischerkoppel ab 19:30 Uhr zum Tanzen.

